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HAC FARZININ SORUMLULUĞU 

 
Es-selamu aleykum ve RahmetuLlahi ve Berekatuhu. 
Euzu bi-Llahi mine ş-şeytani r-racim. BismiLlāhi r-Raḥmāni r-Raḥīm.  
Ve s-salatu ve s-selamu ‘ala Rasulina Muhammed’in Seyyidi l-evveline vel ahirin. 
Meded yā ResūlaLlāh, meded yā Sādāti ‘Ashābi ResūliLlāh, meded yā Meşāyihinā, 
Destur Mevlâna Şeyh Abdullāh el-Fa’iz ed-Dağistāni, Şeyh Muhammed Nazım el-
Hakkani. Meded. Tarikatuna es-Sohbe vel hayru fil Cemiyyeh. 
 
Allāh’a جل جلاله şukur, Şevval ayındayız. Ağır aydırdı. Mübarek Ramazan’la Hac ayları 

arasında bu ay oluyor. Şimdi de inşaAllah yarın öbürsünün, Zülkade ayı. Hacılar 
başlarlar Hac’e yolculuklarını. Bu insanlar için Allah Azze ve Celle’nin bir lütfu, 
mucizesi olarak.  

Allah Azze ve Celle’nin dediği şeyler insanın yaptığı, kendi kafalarına göre 
yaptığının arasında tabi fark, yani mukayese olacak değil. Mukayese diye bir şey 
olmaz. Allah Azze ve Celle’nin tayin ettiği insanlara onların faydası için, onların 
iyiliği içindir. Hac da onlardan birisidir. İnsanın malı, sıhhati yerindeyse onu yapması 
farzdır. Yani İslam’ın şartlarından birisidir. Onu yapmayan eksik etmiş olur İslam’ın 
şartlarını. Birincisi kelime-i şehadet, ikinci namaz, üçüncü oruç, zekât, hac.   

Hepsinin ötekilerini yapıyorlar, yapabiliyorlar. Ama Hac meselesi, çoğu insan 
onu fazla ehemmiyet vermiyor. Verse de, maniler çok şimdi. “Hemen haca gidelim” 
dese parası olsa şey olsa gene başka bir hayli maniler var, onu yapamıyor. 
Yapamayan, o niyet ettikten sonra, Allah Azze ve Celle niyetini kabul eder. Ama yok 
hiç aklından geçinmeyenler, o vakit onlar ahirette pişman olur, “keşke yapsaydık.”   

Tabi bedel olarak hacı da yapılabiliyordu. O sevabın hacca mukayese olarak da 
yani binde bir, on binde bir veya yüz binde bir o fazilet, sevap gelir insana, o başka 
mesele. Ama onun için tabi hiç olmazsa bu günahtan kurtulmuş olur. Bu yani malı 
olup da, sıhhat yerinde olup da gitmeyen için olur. Başkaları için fakirdi yahut 
hastaydı, gidemedi, onun yerine yapılan hac makbul olur. O vakit aynı şey gibi olur.   

Gidemeyen mal olmayınca o vakit farz düşmüş olur. O farz olmadıktan sonra 
da bir sakıncası yok. Yani insan için bir günahı olmuyor. Allah Azze ve Celle, “  اَذِإ

بَجَوَْأ امَ طََقسَْأ بَھَوَْأ امََ ذخََأ ”, “Eğer verdiği şeyi aldıysa, yükümlülük ettiğini bırakır.” Bu 
fıkhı bir kaidedir. Vermediği şeyi, onun şeyinin sualı olmaz. Şeyi düşmüş olur. Emir 
düşmüş olur. Mesela bu deliler içinde olabilir. Adam delidir, onun aklınızı yok. Artık 
ona ne namaz vaciptir ne oruç vaciptir. Mükellef değil yani onu.  Bu hac 
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meselesi de, parası olmayan, sıhhat yerinde olmayan için, onlar da, o da düşmüş olur 
onun üstünden. Farz de düşmüş olur. Yapamayınca o sorulmaz ondan. Ama mani 
olmadan varsa onu yapması lazım insanın. Dediğimiz gibi maniler de çok var şimdi. 
“Yasaktır, şuydu buydu, bu kadar insan alırız, bu kadar kabul ederiz” deyince, o farz 
da insanın üstünden düşmüş olur. Öteki türlü, gitmesi lazım.   

Allāh جل جلاله herkese nasip etsin. Çünkü böyle bir yolculuk herkesin ruhaniyeti için, 
fazilet, bereket, sevap kazanması için lazımdır. Mescid-i Haram’da bir namaz kılmak 
yüz bin namaz kılmak gibidir yani. Bir namaz neredeyse bir ömür gibi kıldığın bütün 
namazlar kadar fazileti oluyor. Peygamber Efendimiz’i صلى الله عليه وسلم ziyaret etmek, O’nun صلى الله عليه وسلم 
huzurunda durmak o başka bir güzellik, başka bir fayda. Bir de her namaz orada 
kılılan namaz bin namaza bedeldir; sevabı, fazileti, her şeyi. Allāh جل جلاله hepimize nasip 
etsin.  Gidemeyenler de inşaAllah nasip olsun inşaAllah.   

Ve-min Allahi t-tevfik. El-Fatiha. 

Mevlana Şeyh Muhammad Adil er-Rabbani 
27 Nisan 2025/ 29 Şevval 1446 
Sabah Namazı – Akbaba Dergahı, İstanbul 
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